



EMBASSY OF THE
UNITED STATES OF AMERICA
Santiago Chile

THE AMBASSADOR

June 8, 2015

His Excellency Heraldo Muñoz
Minister of Foreign Relations
Ministry of Foreign Relations of the Republic of Chile
Santiago

Dear Minister Muñoz:

I am writing to you on the 30th anniversary of the disappearance of American citizen Dr. Boris Weisfeiler, who went missing in the San Fabian de Alico area of the 7th region of Chile in 1985. The United States is concerned about this single remaining unresolved disappearance of an American citizen from the Pinochet era and would like to request that the Government of Chile do everything possible to review the case and have it classified as a human rights violation.

With the closing of the criminal case of the 1973 murder of Charles Horman and Frank Teruggi early this year, the United States Government is hopeful that the Chilean Government can also resolve Dr. Weisfeiler's disappearance. It is believed that he had an encounter with government authorities in a remote part of (the region where it all took place) on or around January 5, 1985. He disappeared after that date, but his remains have never been found. While we understand that the Valech Commission reviewed this case and did not find enough evidence to characterize it as a human rights violation at the time, the current criminal prosecution of former police and military officials conducted by Judge Jorge Zepeda provides new evidence of the Pinochet government's alleged involvement in the illegal detention and possible murder of Dr. Weisfeiler. After 30 years of inquiries into this case, we believe that it is time to bring closure to the Weisfeiler family and we believe that one way to obtain this, regardless of the outcome of judicial action, is for the case to be officially designated as a human rights violation by the Chilean government. We understand that the re-opening of the

human rights commission to receive additional cases for qualification is under discussion and we appreciate your administration's efforts in this regard.

The Weisfeiler family is interested in obtaining an accounting of what happened, the recovery of Dr. Weisfeiler's remains, and an acknowledgement that Dr. Weisfeiler's human rights were violated. The United States believes strongly in the integrity and value of the Chilean reconciliation process, its human rights commissions, and the process which addresses violations by the Pinochet regime. Our countries share a strong commitment to upholding human rights and we welcome any continued efforts by your Government on this long-standing case.

Sincerely,



Michael A. Hammer

(Traducción no Oficial)

8 de junio de 2015

Señor
Ministro de Relaciones Exteriores
Don Heraldo Muñoz
Ministerio de Relaciones Exteriores de la República de Chile
Presente

Estimado Ministro Muñoz:

Le escribo en el aniversario 30 de la desaparición del ciudadano estadounidense Dr. Boris Weisfeiler, quien desapareció en el área de San Fabián de Alico, 7^a Región de Chile, en 1985. Los Estados Unidos de América tiene la preocupación que es el único caso no resuelto sobre desaparición de un estadounidense en la era de Pinochet y quisiéramos solicitar al Gobierno de Chile que se hagan todos los esfuerzos posibles, para que se revise el caso y se califique como un caso de violación a los Derechos Humanos.

Con el cierre del caso penal de 1973, relativo al homicidio de Charles Horman y Frank Teruggi a principios de año, el Gobierno de los Estados Unidos tiene la esperanza que el Gobierno de Chile pueda también resolver el caso de la desaparición del Dr. Weisfeiler. Se estima que él tuvo un encuentro con oficiales gubernamentales en un área remota de la 7^a Región, en fecha cercana al 05 de Enero de 1985. Desapareció después de esa fecha, pero sus restos jamás fueron encontrados. Mientras entendemos que la Comisión Valech revisó el caso y no encontró suficiente evidencia para calificarlo como una violación a los Derechos Humanos en ese momento, la investigación penal dirigida por el Ministro de la Ilustrísima Corte de Apelaciones de Santiago, señor Jorge Zepeda, agregó evidencia adicional que el Gobierno de Pinochet tuvo participación en la detención y posible homicidio del Dr. Weisfeiler. Después de 30 años de consultas, creemos que es tiempo de entregar una respuesta a la familia Weisfeiler y creemos que la

única manera de realizarlo, al margen del resultado de las investigaciones, es declarando oficialmente al caso como una violación a los Derechos Humanos por parte del Estado Chileno. Entendemos que la reapertura de la Comisión de Derechos Humanos para revisar calificaciones adicionales se encuentra en discusión y apreciamos los esfuerzos de su Administración a este respecto.

La familia Weisfeiler tiene interés en obtener la verdad de lo sucedido, recuperar sus restos y que se reconozca que fue víctima de una violación a los Derechos Humanos. Los Estados Unidos de América, creen fuertemente en la integridad y valor del proceso de reconciliación en Chile, sus comisiones de Derechos Humanos y los procesos que reconocen las violaciones cometidas por el régimen de Pinochet. Nuestros países comparten un fuerte compromiso de respetar los Derechos Humanos y damos la bienvenida a todos los esfuerzos de su Gobierno en relación a este caso de larga data.

Atentamente,

Michael A. Hammer